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Bestyrelsens beretning 

 
Indledning  
2019 har været et forrygende år for Hadsten Varmeværk. 
Ibrugtagning af solvarmeanlægget og udarbejdelse af ny strategi. 
Bestyrelsen er yderst tilfreds med investeringen som er den største 
i Hadsten varmeværks historie, da denne har bidraget til ”grønnere” 
varmeproduktion, da afbrænding af halm erstattes med sol og en 
lille smule vindmøllestrøm. Derudover er der en sidegevinst ved en 
mere stabil varmeproduktion, 
 
Vi har ved etablering af solvarmeanlægget, 4 produktionsmæssige 
ben (halm, sol, brændselspiller og gas) at støtte på, så vi bliver 
mindre sårbare over for prisstigninger på enkelte brændsler samt 
mangelsituationer som vi har oplevet på halm de seneste 2 år. 
 
 
2019 blev også året hvor bestyrelsen tog den mere end 10 år gamle 
strategi op til revision. Dette arbejde resulterede i en ny strategi 
med en endnu mere grøn profil. Vi vil senere præsentere strategien 
under punkt 11. 
 
 
Resultatet og nøgletal  
Bestyrelsen betragter årsregnskabet for 2019 som tilfredsstillende. 
Året resulterer i et overskud 148 tkr. hvor vi havde budgetteret med 
et overskud på 54 tkr., og dermed lige lidt bedre end det 
budgetterede. 
Varmeværkets langfristede gæld er i 2019 steget 60 mio. kr. efter vi 
har hjemtaget kreditforeningslånet til finansiering af  
solvarmeanlægget. Den langfristede gæld pr. andelshaver er efter 
finansieringen af solvarmeanlægget på 24.569 kr. 
 



 
Driften  
Efter ibrugtagning af solvarmeanlægget i foråret 2019 har vi fire 
produktionskilder i den daglige drift. Solvarme, hvor vi udnytter hele 
produktionen. Halm som vi anvender som hovedbrændsel, 
brændselspiller som anvendes til supplering af halm og endelig gas, 
som er vores nødbrændsel og samtidigt det absolut dyreste 
brændsel.  
 
Overordnet set er produktionen tilfredsstillende, vi har i 2019 
produceret 78.749 MWh varme hvoraf er der produceret 12,66% på 
sol, 81,7% på halm, 5,58% på brændselspiller og endelig 0,07% på 
gas. Anvendelsen af gas er således meget lavt og yderst 
tilfredsstillende.  
Bortset fra den normale aktivitet med vedligeholdelse af 
varmeværket og ledningsnettet, har der været 4 større 
anlægsarbejder i 2019.   
                  
              • Renovering af central på Hovvej. Samlet pris ca. 2.5                        

                 mio.kr. 

              • Ombygning og udvidelse af pumpestationvej på Hovvej         

                og Søndergade. Samlet pris ca. 2.5 mio.kr.  

              • Renovering af Kirkevej. Samlet pris ca. 1.4 mio.kr. 

              • Renovering af Granvej. Samlet pris ca. 1.2 mio. kr. 

 

Så der været nok at se til på anlægssiden 2019 ud over at 
færdiggøre solvarmeanlægget. 

 
Kunder  
Vi glæder os over, at det er blevet til 37 nye kunder i 2019 således 
af vi på nuværende tidspunkt har 2.608 varmekunder. 
 



Bestyrelsens arbejde  
Bestyrelsen har i 2019 primært været fokuseret på følgende 8 
områder.  
           
          • 1. Færdiggørelse af solvarmeanlæg. 

          • 2. Indvielse af solvarmeanlæg. 

          • 3. Udvidelse af Solvarmeanlæg. 

          • 4. Udvidelse af fjernvarmeområde til Hadbjerg. 

          • 5. Masterplan vedrørende varmeforsyning. 

          • 6. Strategi. 

          • 7. Ny regulering af fjernvarmesektoren. 

          • 8. Data til afkølingstarif. 

            

1. I vinteren og foråret 2019 fik vi etableret solvarmeanlægget. Det 
er et stort anlægsprojekt, der også kræver en del interne ressourcer 
At igangsætte et solvameanlæg på denne størrelse er ikke det 
samme som at køb en ny bil som man bare kan sætte sig ind i og 
køre, skulle jeg lige hilse at sige. 
 
2. Den 27. april 2019 havde vi indviede af solvarmeanlægget som 
blev sat i gang med prompt og pragt af Hinnerup Garden. Anders 
G. Christensen stod for den officielle indvielse i egenskab af 
formand for teknik og miljø i Farvskov Kommune. Endvidere var 
Kim Mortens Direktør for Dansk Fjernvame mødt frem og holdt en 
tale om de syv verdensmål hvor han lykønskede med vores nye 
solvarmeanlæg. TV 2 Østjylland var til stede og der var mødt ca. 
250 personer til indvielsen af solvarmeanlægget. Solen var også så 
venlig at vise sit glade ansigt under indvielsen, så det blev en rigtig 
god dag med en tilfreds bestyrelse. 
 



3. Vi har 2019 arbejdet videre på en mulig udvidelse af 
solvarmeanlægget i forlængelse af det eksisterende eller på en 
anden placering som vi vil arbejde videre på i 2020. 
 
 
4. Favrskov kommune har bedt os om at undersøge muligheden for 
forsyning af Hadbjerg med fjernvarme. I den forbindelse har vi set 
på forskellige forsyningsmuligheder som forsyning via transmission 
ledning fra Hadsten, varmecentral i Hadbjerg eller 
grundvandsvarmepumpe som kan forsyne både Hadsten og 
Hadbjerg. 
 
 
5. Vi arbejder videre med en masterplan for den fremtidig 
fjernvarmeforsyning i Hadsten, mens vi samtidig afventer udspil fra 
Favrskov kommune vedrørende eventuel overskudsvarme fra 
Lecaværket. 
 
 
6. Bestyrelsen har hen over året ligeledes arbejdet med strategisk 
udvikling. Vi har opdateret vores gældende strategier især i forhold 
til de aktuelle strømninger. Vi har således vedtaget en strategi, der 
tillader os at være en del af den grønne omstilling og 
fjernvarmeforsyning uden for byskiltet. 
  
 
7. Som det måske er bekendt, har regeringen i de senere år 
arbejdet med en ny regulering af fjernvarmeforsyningen i Danmark. 
Man ønsker at indføre konkurrence for at fremme en effektivisering. 
Bestyrelsen har i den forbindelse gjort sig overvejelser om, hvordan 
Hadsten Varmeværk bedst muligt ruster sig til nogle nye 
rammebetingelser. 
 
8. Vi vil i 2020 begynde at indsamle data som beslutningsgrundlag 
for en ny vurdering af afkølingstariffen. 
 



 
Fremtiden  
Bestyrelsen ser frem til det kommende år, hvor solvarmeanlægget 
har været i brug et helt år og forhåbentlig også noget mere sol end i 
2019. 
Det er svært at spå om fremtiden, men vi vil gerne vove det ene øje 
og spå at de kommende år vil blive fyldt med opgaver om ny 
produktionskapacitet, ny regulering og den grønne omstilling. Mere 
end nogensinde før er fjernvarme kommet på den politiske 
dagsorden og vi synes selv, lidt ubeskedent måske, at vi er godt 
rustet til opgaverne.  
Bestyrelsen har besluttet at fastholde varmeprisen uændret på 280 
kr. pr. MWh. samt et fast bidrag på 2.850 kr. i 2020. 
 
 
Afslutning  
Afslutningsvis vil jeg sige en stor tak til varmeværkets personale.  
Derudover vil jeg gerne på varmeværkets vegne takke vores 
rådgivere, leverandører og Favrskov Kommune for godt og 
konstruktivt samarbejde. Endelig vil jeg gerne takke for samarbejdet 
med vores nu 2.60 andelshavere. 
 
Vi håber, at det gode samarbejde må fortsætte fremover.  
Jeg håber, at det hermed er lykkedes at give et overblik over de 
begivenheder, som har præget året der gik - samt ikke mindst at 
anskueliggøre, de udfordringer, der er at arbejde med fremadrettet.  
Med disse ord vil jeg afslutte bestyrelsens beretning. 


